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EU: Brzy bychom se měli rozloučit s mikrotenovými sáčky a dalšími jednorázovými
plastovými obaly v obchodech i jinde. Navrhují to europoslanci v rámci aktuálně
schváleného návrhu. Podle kritiků směrnice je ale úplný zákaz obalů z plastu v daném
termínu nerealistický.

Poslanci Evropského parlamentu se tento týden na plenárním zasedání ve Štrasburku většinově
shodli na budoucím zákazu používání mikrotenových sáčků a tenkých plastových tašek s tloušťkou
pod 15 mikronů. Zabalené v plastových obalech mají být v budoucnu jen ty potraviny, u kterých je to
z hygienických důvodů nezbytné, například maso nebo mléčné výrobky. Se salátem, okurkou nebo
paprikou v plastové fólii bychom se ale podle europoslanců v budoucnu obešli.

„Víte, proč se okurka prodává zabalená v tenkém plastu, když by se mohla prodávat i bez něj?
Pojďme prodávat okurky bez plastové fólie. Mohl bych tady uvést desítky podobných příkladů. Proto
chceme snížit používání zbytečných obalů,“ prohlásil na schůzi evropských zákonodárců francouzský
europoslanec Pascal Canfin (člen frakce Renew Europe).

Zákaz se nemá týkat pouze potravin, ale také malých hotelových balení kosmetiky, cukru a mléka
v restauracích nebo fólií, do kterých se balí zavazadla na letištích. Směrnice o odpadech klade důraz
také na recyklaci, která by měla být do budoucna snazší. Poslanci totiž chtějí zastavit stále rostoucí
množství odpadu a předejít vzniku zbytečných obalových materiálů. Pro usnesení hlasovalo 426
poslanců, proti se jich postavilo 125 a 74 se zdrželo hlasování, vyplývá ze zápisu. Společný postoj teď
bude parlament obhajovat při jednání se členskými státy. Návrh je tedy stále možné zvrátit.

Obaly také mají být co nejmenší, aby bylo zboží kvalitně zabezpečeno, ale neplýtvalo se materiálem.
Aby se předešlo nepříznivým účinkům na zdraví, požadují poslanci zákaz používání takzvaných
věčných chemikálií (perfluorovaných a polyfluorovaných alkylových látek neboli PFAS) a bisfenolu A
v obalech určených pro styk s potravinami.

Státy by také podle europoslanců měly zajistit, že 90 procent materiálů obsažených v obalech bude
do roku 2029 končit v kontejnerech na tříděný odpad. Zatím ale není jasné, jak by k tomu měli dojít.
V poslední době se hodně hovoří například o možnosti zálohovat PET lahve nebo plechovky. O tom
jsme už psali v článku Stát chce zavést zálohování PET lahví.

„Recyklujeme sice více než v minulosti, produkce odpadu v EU ale roste raketovým tempem. Ze
značné části je to právě kvůli jednorázovým plastovým obalům. Nová pravidla se soustředí na
prevenci tvoření odpadu a nastaví situaci na trhu tak, aby byly zvýhodněny ekologicky šetrnější
varianty,“ uvedl k návrhu český pirátský europoslanec Marcel Kolaja (v europarlamentu frakce
Zelených). „Jen mezi lety 2009 a 2020 celkové množství odpadu vyprodukovaného z obalů stouplo o
20 procent,“ dodává Kolaja.

Kritici nyní varují před termíny, které směrnice nastavuje. Kromě výše zmíněných zákazů by totiž
členské státy měly snížit používání plastových obalů o 10 procent do 2030 a o 20 procent do roku
2040.

Finální podoba směrnice by podle odhadů českých europoslanců měla být schválena do konce
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volebního období současného parlamentu, tedy do června příštího roku.

 

ZDROJ

https://echo24.cz/a/HT3PH/zpravy-svet-europoslanci-schvalili-zakaz-mikrotenove-plastove-sacky-tasky-brusel-eu-smernice

